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جشنواره عودنوازی قشم ، انگار بهانه ای  بود 
برای اینکه  پولی خرج شود ...

دومین جشنواره عودنوازی قشم در حالی برگزار شد 
که به گفته برخی از داوران و شرکت کنندگان، از جمله 
شهرام غلامی، نوازنده شناخته شده و باتجربه عود، این 
رویداد نسبت به دوره نخست با افت چشمگیری همراه 

بوده است.
غلامی که از چهره های تأثیرگذار در ترویج و آموزش 
عود در ایران به شمار می رود، در گفت وگویی صریح 
به انتقاد از نحوه برگزاری جشنواره، نگاه غیرتخصصی 
مســئولان، بی برنامگی ها و نبود احتــرام حرفه ای به 

هنرمندان پرداخته است.
او در عیــن حــال، دربــاره جایگاه تاریخــی عود، 
اختلاف نظر ها پیرامون بربت و عود و نیز ویژگی های 
تکنیکــی این ســاز مهم در موســیقی ایرانی و عربی 

دیدگاه هایی ارائه می دهد.
در ادامه، گفت وگو با شهرام غلامی را می خوانید.

دومین جشــنواره عودنوازی را چطــور ارزیابی 
می کنید؟

به عنوان داور جشــنواره و کســی که این رویداد را از 
نزدیک مشــاهده کرده ام، معتقدم که جشنواره امسال 
نســبت به سال گذشته از نظر کیفیت و برنامه ریزی به 
شدت افت کرده بود. از نظر من، جشنواره بیشتر شبیه 
یــک کارناوال تبلیغاتی بود تا یک رویداد موســیقی. 
در واقع، انگار قرار بود پولی خرج شــود و جشــنواره 
عودنوازی بهانه ای شد برای اجرای برنامه های پاپیولار 
و مبتذل. به جای آن که جشنواره به پیشرفت و معرفی 
عودنوازی کمک کند، بیشتر به یک دورهمی و تبلیغات 

تبدیل شد.
برگزاری جشنواره به چه شکلی بود؟ گویا شما جزو 

منتقدان این دوره بودید؟ 
شرایط بد و نامناسب جشنواره به ویژه از نظر برنامه ریزی 
و برگزاری، باعث شد که اجرای نوازندگان و بچه های 
شرکت کننده ضعیف و متاثر از این وضعیت باشد. یکی 
از دلایــل اصلی این ضعف، تبعیض های موجود بود. 
به عنوان نمونه، شــرایط اقامت در هتل برای داوران و 
مهمانان متفاوت و حتی بی کیفیت بود. این تبعیض ها 

جو جشنواره را منفی و ناامیدکننده کرده بود.
در کل در قیاس با جشــنواره ســال گذشته که به طور 
حرفه ای برگزار شده بود و تیم های کاری متخصص، 
در آن حضور داشــتند، امســال شــاهد این بودیم که 
برنامه ریــزی و اجرا به طور کلی فاقد توجه به کیفیت 
موســیقی و نیاز های واقعی نوازندگان بود. این مسائل 
باعث شــد که از این رویداد راضی نباشم و به شدت 

انتقاد دارم.
آیا مشکلات دیگری در اجرا یا برنامه ریزی جشنواره 

مشاهده کردید؟
متأســفانه مشکلات فراوان بود. بخش جنبی با بخش 
رقابتی ترکیب شــده بود. بچه هایی که می خواســتند 
تک نوازی کنند، مجبور بودند در کنار بچه های حرفه ای 
اجرا کنند که این باعث به هم ریختن تمرکز و تضعیف 
روحیه آنان می شــد. به عنوان نوازنده ای با ۳۰ ســال 
تجربه، متوجه شــدم که چنین ترکیبی برای بچه ها که 
هنوز تازه کار هستند، بسیار آسیب زننده است. رده بندی 

سنی در نظر گرفته نشده بود. وقتی یک نوازنده مسن تر 
و حرفه ای تر با نوازنده ای کم تجربه به رقابت می پردازد، 
ممکن است نوازنده جوان احساس ضعف کند و این 
احساس روی عملکرد او تاثیر منفی بگذارد. این موضوع 
به شــدت باعث بهم خوردن تمرکز و حتی تضعیف 

روحیه نوازندگان می شود.
در این دوره بخش های جنبی مانند »با سازت بیا« هم 
به جشنواره اضافه شد. آیا این بخش ها با جشنواره 
عودنوازی ارتباطی دارد یا کمکی به آن کرده است؟

بخش »با سازت بیا« بیشتر جنبه تبلیغاتی و پاپیولار دارد. 
کاری نــدارم که نوازندگان خوب بودند یا نه، ولی این 
برنامه باید جداگانه برگزار می شد. این کار نه تنها ارتباطی 
بــا عودنوازی ندارد، بلکه باعث شــد تا بخش اصلی 
جشــنواره تحت تأثیر قرار بگیرد. هزینه هایی که برای 
این بخش در نظر گرفته شده بود، باعث شد تا اجرا های 
اصلی دچار اهانت و کاستی های قابل توجهی شود. به 
طور خلاصه، اگر بخواهم ساده بگویم، جشنواره بیشتر 
شبیه یک دورهمی یا عروسی به نظر می رسید و همین 

موجب شد من جشنواره را ترک کنم.
پیشنهادی برای مسئولان جشنواره دارید که در ادوار 

آینده این جشنواره بهتر برگزار شود؟
پیشنهاد من این است که مسئولان جشنواره در منطقه آزاد 
قشم به جای تبلیغات عمومی، روی کار های تخصصی 
و فرهنگــی تمرکز کنند. باید از متخصصین واقعی در 
حوزه موسیقی استفاده شود؛ افرادی که به خوبی به شان 
و منزلت هنرمند آگاه هستند. مثال گروه خوبی که علی 
ثابت نیا، کیوان فرزین و فرشید ذاکری عضو آن بودند و 

توانستند جشنواره را به سطح بالاتری برسانند.
کمی هم درباره این ســاز مهم که جشنواره با نام آن  
برگزار می شــود؛ گپ بزنیم. در منابع کهن ایرانی و 
عربــی از "بربط" به عنوان جد یا نام دیگر عود یاد 
شده است. آیا بربط و عود تفاوت هایی دارند یا یک 

ساز هستند؟
بربط نام ایرانی عود اســت و از دوران ساسانیان توسط 
باربد شــناخته می شده. این ساز تغییرات زیادی کرده 
و به عود امروزی تبدیل شــده که پیشــرفت هایی در 
صدادهــی و کیفیــت دارد. در جامعه امروزی، برخی 
معتقدند که عود و بربط دو ساز متفاوت هستند. استاد 
ابراهیم قنبری مهر گفته بودند که باید ســاز کوچک تر 

طراحی شود، اما به نظرم طراحی جدید بربط، با کاسه 
جمع تر و دســته بلندتر، برای نوازنده مناسب نیست و 
صدادهــی خوبی ندارد. جریانــی در جامعه به وجود 
آمده که می گوید بربط ایرانی اســت و عود عربی، اما 
این تفکیک درست نیست. عود ساز مشترک فرهنگی 
برای منطقه است و نمی توان آن را به یک کشور خاص 
نسبت داد. این تفکیک ها خوشبختانه در حال برچیده 
شدن است و اکنون بیشتر نوازندگان متوجه شده اند که 
بربط در حقیقت همان عود است و این تفاوت ها بیشتر 

جنبه ملی گرایانه دارند.
چرا با وجود ریشه داری بربط در موسیقی فارسی، نام 
عربی عود غالب شده و جشنواره به نام عود نوازی 

است نه بربط نوازی؟
علت غالب شدن نام عربی »عود« به جای بربط به تاریخ 
استفاده و گسترش این ساز در ایران بازمی گردد. از دوران 
صفــوی به بعد، عود در ایران چندان مورد توجه نبوده 
و در ابتدا به شکلی کم طرفدار در موسیقی ایرانی باقی 
مانده بود. تا دهه ۴۰ که این ساز دوباره توسط اساتیدی 
مانند منصور نریمان احیا شد. بنابراین، نام »عود« بر این 
ساز باقی ماند، چون با وجود ریشه های تاریخی آن در 
ایران، در دوره های اخیر بیشتر در جهان عرب شناخته 

شده و گسترش یافته بود.
آیا می توان گفت که عود ریشــه در موسیقی ایران 
باســتان دارد و بعد ها به جهان عرب راه پیدا کرده یا 

مسیر عکس بوده است؟
بله، با توجه به اسناد موجود عود ریشه در موسیقی ایران 
باســتان دارد و از زمان ساسانیان به جهان عرب منتقل 
شده است. البته شکل فعلی آن تکامل یافته و تغییرات 

زیادی کرده است.
مهم ترین ویژگی های تکنیک نوازندگی عود چیست 

که نوازندگان را از یکدیگر متمایز می کند؟
مهم ترین ویژگی  لحن و نوع موسیقی مناطق مختلف 
است و علاوه بر این، به واسطه این که این ساز قابلیت 
اجرای بســیاری از موســیقی ها را در دنیا دارد سلیقه 
شخصی و تکنیک نوازندگان را مشخص می کند. عود 
قابلیت اجرا در سبک های مختلف از پاپ و لایت گرفته 
تا موسیقی کلاسیک ایرانی، عربی، هندی، ترکی و... را 
دارد بنابراین تکنیک های نوازندگی بسته به این سبک ها 

متفاوت است.

اقتصاد کیش -     با حکم دکتر عادل پیغامی، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد قشــم، دکتر فرزین حقدل عضو موظف و منتخب هیئت مدیره به سمت 

سرپرست معاونت توسعه اقتصادی و سرمایه گذاری این سازمان منصوب شد.
به گزارش مرکز رسانه منطقه آزاد قشم، در بخشی از حکم انتصاب آمده است:

با عنایت به ســوابق و تجربیات جنابعالی، به موجب این حکم به ســمت سرپرست 
معاونت توسعه اقتصادی و سرمایه گذاری منصوب می شوید. مطلوب است با تعامل 
و هماهنگی حوزه های سازمانی و برون سازمانی، در جهت توسعه متوازن اقتصادی و 
نظارت بر سیاست ها و خط  مشی های کلان توسعه سرمایه گذاری با استناد به قوانین و 

سیاست های ابلاغی، اهتمام ورزید.
دکتر حقدل پیش از این مسئولیت هایی همچون معاونت های اقتصادی و سرمایه گذاری 
و فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری ســازمان منطقه آزاد قشم، مدیرعاملی شرکت 
سرمایه گذاری، توسعه تجارت سازمان منطقه آزاد چابهار، معاونت بازرگانی شرکت 
الاشــاره در دبی، معاونت اقتصادی شــرکت Just Solution در شارجه و معاونت 

بازرگانی شرکت کلاگز در انگلستان را در کارنامه خود داشته است.
در پایان حکم انتصاب، برای موفقیت ایشان در مسیر خدمت به مردم شریف جزیره 

قشم و تحقق اهداف نظام جمهوری اسلامی ایران ابراز امیدواری شده است. 

انتصاب سرپرست توسعه اقتصادی و  
سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد قشم

اقتصاد کیش -    با کلید خوردن دو پروژه کلیدی در حوزه مالی، فولاد هرمزگان گام 
مهمی در جهت ارتقاء انضباط مالی و هوشمندســازی برنامه ریزی تولید برداشت، 
حرکتی که این شــرکت را به الگویی نوین از حکمرانی صنعتی و چابکی مالی بدل 

می کند.
با آغاز رسمی دو پروژه کلیدی در حوزه مالی فولاد هرمزگان، شامل استقرار اتاق کنترل 
و ارتقای سیستم بهایابی و بودجه، این شرکت صنعتی گامی بزرگ در راستای استقرار 
نظم مالی، چابک  سازی تصمیم گیری  ها و هدفمند شدن فرایندهای برنامه  ریزی تولید 
برداشته است. اجرای این پروژه  ها تنها نشانه  ای از ورود فولاد هرمزگان به یک فاز تازه 
از مدیریت حرفه  ای نیست، بلکه نقطه آغاز تحولی ساختاری در انضباط مالی و بهره 

 وری صنعتی به  شمار می  رود.
یکی از پروژه  های مورد اشاره استقرار اتاق کنترل مالی است. سیستمی که بر پایه رصد 
مستمر شاخص  های مالی، عملکردی و بودجه  ای، به مدیریت شرکت کمک می  کند 
تا در لحظه بتواند بر روند اجرای برنامه  ها نظارت داشته و واکنش سریع به تغییرات 

محیطی و درونی شرکت داشته باشد.
در صنایع فولادی که سرمایه  بر هستند و با نوسانات شدید قیمت مواد اولیه و نرخ ارز 
مواجه  اند، داشتن یک سامانه جامع و متمرکز برای پایش اطلاعات مالی نه تنها از بروز 
انحراف در مسیر هزینه  ها جلوگیری می  کند، بلکه زمینه  ساز اتخاذ تصمیم  های دقیق 
در لحظه خواهد بود. ایجاد اتاق کنترل، به معنای واقعی، مغز متفکر بخش مالی شرکت 
خواهد بود که به صورت همزمان داده  های تولید، فروش، هزینه، بودجه و انحراف  ها 

را تلفیق کرده و در اختیار سطوح تصمیم  گیر می  گذارد.
پروژه دوم که ارتقای سیستم بهایابی و بودجه  ریزی است، از اهمیت راهبردی بالایی 
برخوردار است. در بسیاری از واحدهای صنعتی کشور، نبود یک سیستم دقیق بهایابی 
باعث شده تا تصمیم گیری  ها درباره تولید، فروش، سرمایه  گذاری و توسعه، بر پایه 
اطلاعات ناقص یا تقریبی انجام شــود. این در حالی است که فولاد هرمزگان با درک 
اهمیــت این موضوع، قصد دارد پایه  ای علمی و عددی برای کلیه تصمیم  های خود 

بنا کند.
اساس اطلاعات ارائه  شده در جلسه آغاز پروژه، قرار است این سیستم، مبنایی برای 
تحلیل قیمت تمام  شده محصولات، ارزیابی سود آوری خطوط مختلف تولید و حتی 
اصلاح فرآیند های هزینه  بر باشد. این سامانه، به  ویژه در شرایط فعلی بازار فولاد که با 
کاهش حاشیه سود و تشدید رقابت مواجه است، نقش حیاتی در حفظ پایداری مالی 

شرکت خواهد داشت.
ورود فولاد هرمزگان به پروژه  های مالی هوشــمندانه، نشان از درک عمیق مدیریت 
شرکت از جایگاه نظم مالی در تحقق اهداف کلان تولیدی و صادراتی دارد. برخلاف 
تصــور عمومی، مزیت رقابتی شــرکت  های فولادی تنهــا در ظرفیت تولید بالا یا 
برخورداری از زیرساخت مناسب نیست، بلکه در توان مدیریت هزینه  ها، کنترل دقیق 

جریان نقدینگی و واکنش سریع به تغییرات بازار نهفته است.
 در این راستا، ارتقای ساختار بودجه  ریزی و بهایابی، به شرکت این امکان را می دهد 
که قیمت تمام  شده هر محصول را به طور دقیق محاسبه کند. همچنین باعث می شود 
فرآیند های هزینه  بر را شناسایی و بهینه کند. از سویی دیگر این ساختار باعث می شود 

اولویت  بندی تولید را بر اساس سودآوری واقعی انجام دهد. 
در نتیجه، انضباط مالی نه  تنها ضامن شفافیت داخلی شرکت است، بلکه اعتماد شرکای 

تجاری، نهادهای نظارتی و سهامداران را نیز تقویت می  کند.
یکی از نکات کلیدی مطرح  شــده در جلســه آغاز این دو پروژه، برقراری پیوند میان 
سیستم بهایابی و تصمیم  گیری در حوزه تولید بود. این یعنی دیگر برنامه  ریزی تولید 
در فولاد هرمزگان تنها بر اساس ظرفیت یا تقاضا نخواهد بود، بلکه به شکل دقیق بر 
پایه سودآوری، قیمت مواد اولیه، نرخ بازدهی خطوط تولید و اولویت  های اقتصادی 
تنظیم خواهد شد. در واقع، سیستم بهایابی تبدیل به قطب  نمای برنامه ریزی تولید می 
 شود. به  عنوان نمونه، در شرایط کمبود مواد اولیه یا افزایش نرخ انرژی، سیستم می  تواند 

مسیرهای بهینه برای تولید کم  هزینه  تر و پرفروش  تر را پیشنهاد دهد.
این امر، به  ویژه برای فولاد هرمزگان که به دنبال افزایش تولید صادرات  محور و رقابتی 

است، یک مزیت استراتژیک محسوب می  شود.
فولاد هرمزگان با آغاز این دو پروژه، مسیر جدیدی در مدیریت صنعتی در پیش گرفته 
است. مسیری که از »حدس و تجربه« به سوی »تحلیل و داده« حرکت می  کند. اتاق 
کنترل مالی و ارتقای سیستم بهایابی، در کنار هم، شفافیت مالی، پاسخگویی و چابکی 
تصمیم  گیری را به همراه دارند و در نهایت، فولاد هرمزگان را به شرکتی بدل می  سازند 

که نه  تنها در تولید، بلکه در مدیریت و حکمرانی سازمانی نیز پیشگام باشد. 

جهت گیری مالی فولاد هرمزگان به سمت افزایش تولید؛ 

پیاده سازی الگویی نوین از حکمرانی 
صنعتی و چابکی مالی در فولاد هرمزگان

   

اقتصاد کیش -       مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان، در 
آستانه روز جهانی موزه و هفته میراث فرهنگی با اشاره به رشد قابل توجه فعالیت ها 
در حوزه میراث فرهنگی استان در سال گذشته، از اجرای پروژه های متنوع حفاظتی، 

پژوهشی، مرمتی و مدیریتی در راستای صیانت از میراث ارزشمند استان خبر داد.
محمد محسنی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان با بیان 
اینکه ارتقای زیرساخت های حفاظتی یکی از اولویت های مهم حوزه میراث فرهنگی 
در سال گذشته بود، به تعمیر و تجهیز مخزن موزه مردم شناسی خلیج فارس بندرعباس 
اشاره کرد و گفت: این اقدام با هدف بهبود شرایط نگهداری و حفاظت از اشیای موزه ای 

و ارتقای استانداردهای ایمنی انجام شد.
او همچنین از آغاز به کار انجمن خیرین میراث فرهنگی استان به عنوان یکی از گام های 
مهم در جلب مشارکت مردمی یاد کرد و افزود: این انجمن می تواند نقش مؤثری در 

پشتیبانی مردمی از پروژه های حفاظت و مرمت ایفا کند.
محسنی برگزاری همایش نتایج پژوهش های باستان شناختی دو دهه اخیر در ارتفاعات 
گاوبســت شهرستان بستک را فرصتی علمی و تخصصی برای بازخوانی یافته های 

پژوهشی و شناخت بهتر ظرفیت های فرهنگی هرمزگان دانست.
تشکیل و تقویت شوراها و دفاتر تخصصی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی هرمزگان به انعقاد تفاهم نامه 
ســه جانبه میان اداره کل میراث فرهنگی استان، اداره کل راه و شهرسازی و شهرداری 
بندرکنگ اشاره کرد و گفت: این تفاهم نامه با هدف حفاظت از بافت تاریخی بندرکنگ 
و هم افزایی برای توسعه زیرساخت های فرهنگی و گردشگری این شهر به امضا رسید.

او راه اندازی دفتر پایگاه بافت تاریخی بندرلافت را از دیگر اقدامات مهم سال گذشته 
برشمرد و اظهار کرد: این دفتر با هدف مدیریت و برنامه ریزی منسجم برای حفاظت و 

احیای این بافت تاریخی ارزشمند تأسیس شد.
محســنی همچنین از برگزاری چهار جلسه شورای فنی میراث فرهنگی، دو جلسه 
شــورای حریم و یک جلســه شورای ثبت میراث فرهنگی در سال گذشته خبر داد و 
افزود: این جلســات نقش مهمی در تصمیم ســازی های کلان و تخصصی در حوزه 

میراث استان ایفا کردند.
آموزش، مرمت و احیای آثار تاریخی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان، از آموزش ۲۹۴ نفر در 
حوزه میراث فرهنگی طی ســال گذشــته خبر داد و گفت: این آموزش ها در راستای 
توانمندسازی نیروهای انسانی و ارتقای دانش تخصصی در این حوزه صورت گرفته 

است.
او در ادامه به مجموعه اقدامات مرمتی استان در سال ۱۴۰۳ اشاره کرد و گفت: مسجد 
مدرسه محمدیه دژگان، عمارت فکری بندرلنگه، بادگیرهای بندرکنگ، جداره سازی 
بافت تاریخی بندرکنگ، قلعه مغویه بندرلنگه، خانه کاظم بستک و مسجد جامع بستک 

از آثار تاریخی استان بودند که در سال گذشته مرمت شدند.
محسنی همچنین از احیا و بهره برداری از خانه صنایع دستی بندرلافت و خانه قاضی 
رویدر با کاربری فرهنگی خبر داد و این اقدام را گامی در راستای بازگرداندن حیات به 

بناهای تاریخی و تبدیل آن ها به فضاهای پویا و کاربردی دانست.
ثبت آثار و کشفیات جدید

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان ثبت یک اثر غیرمنقول 
و دو اثر طبیعی در فهرست آثار ملی در سال گذشته را از دستاوردهای مستندنگاری 
اداره کل عنوان کرد و همچنین گفت: در جریان پایش و نظارت در مبادی ورودی استان 
از جمله فرودگاه، گمرک و راه آهن، ۲۰۸ قلم اثر تاریخی و فرهنگی کشف و ضبط شد.

او با اشــاره به تداوم کاوش های باستان شناســی در سال گذشته، از آغاز کاوش شهر 
تاریخی حریره کیش با همکاری پژوهشگاه میراث فرهنگی و سازمان منطقه آزاد کیش 

خبر داد.
محســنی با تأکید بر لزوم حفظ هویت محلات تاریخی شــهری، از تشکیل شورای 
راهبردی بافت تاریخی محله ســورو بندرعباس خبر داد و گفت: این شورا با هدف 

صیانت از ارزش های تاریخی و فرهنگی این محله شکل گرفته است.
افتتاح موزه مردم شناسی در فین و نمایش آثار هرمز در چین

به گفته مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان، در سال گذشته 
همچنین موزه مردم شناســی فین افتتاح و زمینــه معرفی غنای فرهنگی منطقه فین 

بندرعباس به گردشگران و علاقه مندان فراهم کرده است.
او در ادامه از شناســایی هفت اثر واجد ارزش تاریخی در جزیره ابوموســی خبر داد و 

گفت: مستندنگاری و برنامه ریزی برای حفاظت از این آثار در دستور کار قرار دارد.
محسنی افزود: نمایش آثار منتخب از جزیره هرمز در نمایشگاه بین المللی »شکوه ایران 
باستان« در کشور چین نیز از دیگر رخدادهای فرهنگی سال گذشته بود که به معرفی 

ظرفیت های میراثی استان در سطح جهانی کمک کرد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان همچنین از کشف یک 
کتیبه قاجاری در روستای کهتویه شهرستان بستک خبر داد و افزود: این کتیبه در حال 

بررسی و مستندسازی اولیه توسط کارشناسان میراث فرهنگی استان است.
او در پایان با تبریک فرارسیدن هفته میراث فرهنگی، از همه مردم، دستگاه ها و نهادهای 
استان دعوت کرد تا در مسیر حفاظت از میراث تاریخی و فرهنگی هرمزگان با همدلی 

و مسئولیت پذیری بیشتری همراه شوند.

مدیرکل گردشگری هرمزگان، در آستانه هفته میراث فرهنگی  
تشریح کرد:

دستاوردهای میراث فرهنگی 
هرمزگان

اقتصاد کیش -      مدیر امور اراضی ســازمان جهادکشــاورزی هرمزگان گفت: ۱۲ 
مورد تغییر کاربری غیرمجاز در سطح ۳۹ هزار و ۴۷۰ مترمربع زمین کشاورزی استان 
طی هفته گذشته با تلاش کارشناسان جهادکشاورزی شناسایی و متوقف شده است.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان، منصور شفیعی با اعلام 
این خبر افزود: ۹ مورد از تغییر کاربری های غیرمجاز شامل دیوارکشی و ساخت بنا 
به مساحت ۳۸ هزار و ۷۳۰ مترمربع در مناطق »گودو، چلو گاو میشی، شهوار قدیم 
و خواجه شمسی« شهرستان میناب، ۲ مورد تغییر کاربری غیرمجاز شامل پی کنی، 
پی ریزی و دیوارکشی به مساحت۵۴۰ مترمربع در منطقه »پاتل ایسین« بندرعباس 
و یک مورد تغییر کاربری غیر مجاز شــامل دپوی زباله به مســاحت ۲۰۰ مترمربع 
در منطقه »گزیر« بندرلنگه از طریق گشــت زنی کارشناسان گشت این شهرستان ها 

شناسایی شده است.
وی با اشــاره به اهمیت حفظ کاربری اراضی کشــاورزی، اظهار کرد: شناسایی و 
جلوگیری از تغییر کاربری غیرمجاز، تضمین کننده امنیت غذایی کشور است و این 

سازمان با جدیت این موضوع را پیگیری می کند.
گفتنی اســت؛ سازمان جهادکشاورزی هرمزگان به صورت مستمر با گشت زنی و 

پایش اراضی کشاورزی، با هرگونه تغییر کاربری غیرمجاز برخورد قانونی می کند.

مدیر امور اراضی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان:

توقف تغییر کاربری غیرمجاز در ۳9 هزار 
مترمربع زمین های کشاورزی هرمزگان

  

اقتصاد کیش -   رییس شــورای اسلامی شهر قشم 
گفت: گســترش اماکن فرهنگی و تفریحی در مرکز 
بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس یک ضرورت 

است و باید مورد توجه اساسی قرار گیرد.
مریم خادمی افزود: اماکن فرهنگی و تفریحی موجود 
در ســطح شهر قشم و حومه آن متناسب با جمعیت 
شهری نیست و نمی تواند پاسخگوی نیاز قشموندان 

در حوزه تفریح باشد.
وی ادامه داد: طبق بررسی های میدان صورت گرفته 
از ســوی اعضای این شــورا در ســطح شهر قشم، 
گفت وگوی چهره به چهره با شهروندان و خانواده ها 
آنان تنها درخواست شان بهره مندی مناسب از اوقات 
فراغت در فضاهای کاربــردی تفریحی و رفاهی با 
زیرســاخت هایی مطلوب و متناسب با هنجارهای 
اجتماعی، دینی و فرهنگی اســت کــه این فضاها 
در ســطح این شهر کم اســت و برخی کاربردهای 

موضوعی در این حوزه هنوز ایجاد نشده است.
رییس شورای اسلامی شــهر قشم با اشاره به اینکه 
این شــهر در حوزه فضاهای فرهنگی، گردشگری و 
ورزشی دچار فقر است، توضیح داد: هم اکنون سرانه 
فضاهای فرهنگی برای هر قشــموند ۱.۵ سانتی متر 

است که از استانداردها خیلی کم تراست.
خادمی اضافه کرد: با توجه به افزایش جمعیت شهری 
قشم در سال های اخیر، آپارتمان نشینی افزایش یافته 
که به تبع آن باید اماکن فرهنگی، ورزشی و تفریحی 
موجود نیز افزایش یابد تا خانواده ها مکان هایی را به 
عنوان جایگزین محیط های بزرگ خانگی داشته باشند 

و کودکان، نوجوانان و ســالمندان در این مکان ها به 
تفریح مشغول شوند.

وی با اشاره به اینکه ماده ۶ قانون وظایف و اختیارات 
شــورای اسلامی شهر وظیفه تشویق و ترغیب مردم 
به راه اندازی مراکز تفریحی و ورزشی را با هماهنگی 
دســتگاه های مربوط بر عهده شوراها گذاشته است، 
گفت: یکی از سیاست های شورای اسلامی شهر قشم 
در دوره ششم راه اندازی و گسترش فضاهای فرهنگی، 
ورزشی و تفریحی بوده است تا ضمن برآورده ساختن 
نیازهای اجتماعی قشموندان زمینه سلامتی و نشاط 

جامعه را فراهم کنیم.
رییس شــورای اسلامی شهر قشم اعلام کرد: با برنام 
ریزی های انجام شده از سوی این شورا امسال ارتقای 

ظرفیت فرهنگی تفریحی شهرداری قشم با ساماندهی 
باغ توریان، ارتقا فرهنگی شهروندی، افزایش نشاط 
و ســلامت اجتماعی، تقویت هویــت اجتماعی و 
شهروندی، زیباسازی منظر شهر قشم و توسعه فضای 
فرهنگی، ورزشی و گردشگری در اولویت قرار دارند 

و شورای و شهرداری روی آنها متمرکز شده  اند.
وی طراحــی الگوهای گســترش اماکن فرهنگی و 
تفریحی، فضاهای شــهری و روستایی، بوستان ها و 
مراکز فراغتی در شهر قشم را در راستای پاسخگویی 
به نیازهای حال و آینده قشــموندان دانست و گفت: 
تجهیز این مکان ها می تواند در تامین نشاط اجتماعی 
و اوقات فراغت شهروندان و ارتقا و توسعه ظرفیت 

گردشگری جزیره قشم تاثیرگذار باشد.

گسترش اماکن فرهنگی و تفریحی در قشم یک ضرورت است 

جشنواره بیشتر شبیه یک کارناوال 
تبلیغاتی بود تا یک رویداد موسیقی

رییس شورای شهر قشم:


